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موافقت دولت با افزایش ۲۰ درصدی حقوق کارمندان
گروه خبر: رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور با بیان اینکه 
دولــت افزایــش ۲۰ درصد حقوق کارکنــان را پذیرفت، گفت: 
»افزایــش حقوق و دســتمزد باید متناســب بــا ظرفیت تامین 
مالی باشــد و قطعا مردم راضی نیســتند که مــا میزان حقوق 
و دســتمزد را بالا ببریم اما از روش های تورمی یا اســتفاده از 
ظرفیت های نظام بانکی کسری بودجه دولت را تامین کنیم.« 
داوود منظــور در نشســت خبری در جمع خبرنــگاران با بیان 
اینکه هنگام بررســی بودجه توسط نمایندگان، در خواست ها 
و پیشنهاداتی دریافت می کنند، گفت: نمایندگان پاسخگوی 
مــوکلان هســتند و این مــوکلان از جمله اشــخاص حقیقی، 
حقوقی و ســازمان ها انتظاراتی از نمایندگان مجس دارند که 
شاید در زمان تدوین لایحه به آن موضوعات توجه نشده باشد.
او ادامــه داد: »بــه همیــن دلیل عمدتــا نماینــدگان این 
درخواســت ها را بررسی می کنند و اگر این درخواست ها مورد 
تایید قرار گیرد، الحاق می شــود. در کمیسیون تلفیق بودجه 
بــرای لایحه بودجه ســال آینــده نیز الحاقاتی صــورت گرفت 
که البته به لحاظ تعداد در مقایســه با ســال های گذشــته این 
الحاقات کمتر بود اما از نظر میزان بار مالی که ایجاد می کرد، 
عددها نســبتا معتنابه بــود.« رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشــور گفت: »ما این نگرانی را در هیئت رئیسه مجلس مطرح 
کردیــم که با توجه بــه محدودیت های ما در تامیــن منابع و با 
توجــه به اینکه تــراز بودجه دولت با این الحاقات دســتخوش 
تغییر می شــود، ایــن الحاقات مــورد بازنگری قــرار گیرد که 

همکاری خوبی در این خصوص انجام شد.«
منظــور ادامــه داد: »از این رو مواردی که از ســوی صحن 
مجلس در کمیســیون تلفیق ارجاع شــده کــه عمدتا ناظر به 
تغییــرات مورد اختــلاف بین دولت و مجلس برمی گشــت، به 

جمع بندی های خوبی رســید و با این میزان از هماهنگی بین 
کمیســیون تلفیــق و دولت، نگرانی هایی که قبلا داشــتیم در 
حال برطرف شدن است.« او درباره میزان بار مالی اضافه شده 
به بودجه توضیح داد: »برآوردها متفاوت اســت. بستگی دارد 
که مفروضات ما در محاســبات بار مالی چگونه باشــد. بین ما 
و مرکز پژوهش هــای مجلس اختلاف نظرهایی بــود؛ اما عدد 
متنابهی بوده و نسبت به کل بودجه پیشنهادی دولت، درصد 
قابل توجهــی بود. البته بــا بازنگری هایی کــه در حال انجام 
است، به توافق خوبی بین دولت و مجلس نزدیک می شویم.«

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور در پاســخ به اینکه آیا 
ســقف لایحه بودجه افزایش می یابد، گفــت: »افزایش یافتن یا 
نیافتن ســقف لایحه بودجه قطعی نیســت؛ اما بخش زیادی از 
اختلاف نظرهایی که در هفته گذشته داشتیم، در دو روز گذشته 
برطرف شد.« منظور درباره افزایش حقوق با بیان اینکه افزایش 
حقوق و دســتمزد باید متناســب با ظرفیت تامین مالی باشد؛ 
افزود: »هدف ما این اســت که بودجه غیرتورمی باشــد، قطعا 
مردم راضی نیســتند که ما میزان حقوق و دستمزد را بالا ببریم 
اما از روش هــای تورمی و قرضه ای یا اســتفاده از ظرفیت های 
نظام بانکی بخواهیم کســری بودجه دولت را تامین کنیم؛ زیرا 
اثر این کار تورم بیشــتر است که تورم بیشتر هم افزایش حقوق 
را خنثی می کند.« او خاطرنشــان کــرد: »ما افزایش ۱۸ درصد 
را پیشــنهاد داده بودیم، اما از ســوی کمیسیون تلفیق مجلس 
گفتند که ۱۸ درصد کافی نیســت و باید ۲۰ درصد باشد که ما 
هم آن ۲۰ درصد را پذیرفتیم. البته تدابیر دیگری هم در مجلس 
وجود دارد. بحث فوق العاده های خاص است که برای برخی از 
دستگاه ها پیشــنهاد کردند و اکنون برای بحث فوق العاده های 

خاص در حال رایزنی با مجلس هستیم.«

گزارش دو

گروه خبر: روز گذشــته رضامراد صحرایی، وزیر آموزش و پرورش 
ادعاهای بســیار عجیبی را مطــرح کرده اســت. او ادعا کرده که 
»بهترین معلمان را از طریق آزمون های سفت و سخت استخدامی 
به مدارس دولتی می فرستیم« و از سوی دیگر مدعی شده است: 
»اکنون ســاختمان و فضای فیزیکی مدارس دولتــی به مراتب از 
فیزیک و ســاختمان مــدارس غیردولتی بهتر اســت، البته موارد 

استثنا هم وجود دارد.«
وزیر آموزش و پرورش در حالی ادعا می کند که فضای فیزیکی 
مــدارس دولتی بهتر از مدارس غیردولتی اســت و اســتثنائات را 
بی اهمیت جلوه می دهد که تســنیم در گزارشی با تیتر »وضعیت 
نگران کننــده مدارس فرســوده ادامه دارد« نوشــت: »حدود ۱9 
درصد مدارس کشــور نیازمند مقاوم ســازی و تخریب و بازســازی 
هستند و هم اکنون حدود 3 میلیون دانش آموز در مدارس تخریبی 
در حال تحصیل هســتند. طبق آمار رســمی اعلام شده در سال 
۱4۰۱، در مجموع ۱۰6.49۱ مدرسه دولتی در کل کشور چنین 
وضعیتی را شاهد هســتیم: 7۰۱7 مدرسه )۱۱/۱9درصد( فاقد 
آب آشــامیدنی لوله کشی شــهری یا روســتایی، ۱5۲65 مدرسه 
)۲4/35درصد( فاقد آبخوری مجزا از روشــویی، 5۲6۸ مدرســه 
)۸/4درصد( فاقد چشــمه توالــت و کمترین میزان تخصیص هم 

مربوط به تخریب و بازسازی مدارس فرسوده است.«
در گذشته نیز زنگ هشــدار فرسودگی مدارس به صدا درآمده 
بود و علیرضــا کریمیان، مدیــرکل آموزش و پرورش شــهر تهران 
خرداد ســال ۱4۰۱ گفته بود: »تقریبــاً 4۰ درصد مدارس دولتی 
شهر تهران دچار فرسودگی است، فضاهای آموزشی تهران به لحاظ 
فرسودگی در شرایط خوبی قرار ندارند و نیازمند بازسازی، نوسازی 

و اقدامات مؤثر در این زمینه اند.«
رضامــراد صحرایی بــه صراحت اعلام کرده اســت: »بهترین 
معلمان را از طریق آزمون های ســفت و ســخت اســتخدامی به 
مــدارس دولتی می فرســتیم. بهترین ها را مدیر مدرســه دولتی 
می کنیــم اما چگونه اســت که عملکــرد مدرســه غیردولتی در 
مواردی بهتر از مدرســه دولتی اســت؟ طبق آنچه شواهد نشان 
می دهد باید گفت این امر به دو مورد برمی گردد؛ یکی اختیارات 

مدرسه و ایجاد یک نظام انگیزشــی که درون مدارس غیردولتی 
ایجاد شــده و دیگری مشــارکت خانواده در مدرسه است. البته 
مــورد دوم مهمتر اســت.« او افزود: »امروز مــدارس در نبردی با 
آموزه هایی نه تنها غیردینی بلکه غیرانســانی هســتند،. مدرسه 
قوی تضمین کننده ایران قوی است. هر پیشرفتی در هر ساحتی 
مگر با آمــوزش و پرورش قوی ممکن نیســت. امــروز ما 3۰۰۰ 
معلــم داریم که با ایل کوچ می کنند و جاهایی می روند که امواج 
رادیو و نور برق نرفته اســت. برای این معلم و فهم این مطلب که 
معلم بداند بدون خانــواده نمی تواند ماموریت خود را تمام کند، 
باید اقداماتی انجام داد. از این رو نیاز به برخورد غیرسیاســی با 

پدیده های تعلیم و تربیت داریم.«
این در حالی اســت که کلاس های بسیاری بودند که چند ماه 
ابتدایی سال تحصیلی را بدون معلم سپری کردند و دانش آموزان 
مجبور بودند در زمان کمتری خود را به دیگر دانش آموزان برسانند. 
ضمن آنکه ضرب و شتم برخی از دانش آموزان توسط معلمان شان 
شــاید انگشت شــمار باشــد اما در مدارس دولتی رخ داده است. 
نظام انگیزشی که صحرایی به عنوان یک امتیاز مثبت در مدارس 
غیرانتفاعــی یــاد می کنــد چــرا در مــدارس دولتــی پایه گذاری 
نمی شــود؟ معلمان تا زمانی که شــرایط معیشتی سختی دست 
به گریبانند و فکرشــان از »غم نان« رها نشده، نمی توانند انگیزه  
کافی برای تدریس داشته باشند. از سوی دیگر تغییر ۲۰هزار مدیر 
مدرسه در سال جاری و ورود طلبه ها به مدارس نیز با واکنش های 

بسیاری روبه رو شده است.
بــا آنکــه وزیــر آمــوزش و پــرورش از »برخورد غیرسیاســی با 
پدیده های تعلیم و تربیت« خبر می دهد، کارشناسان حوزه آموزش 
اقدامات او را به مســائل سیاســی گره  می زنند و ادغام رشته های 
ریاضی، تجربی و انســانی و تغییر بســیار در محتوای کتاب های 
درسی را به نفع سیاست توصیف کرده اند. اقدامات دو سال اخیر 
گردشــگران تحصیلی کشــورهای ترکیه و امــارات را افزایش داده 
و خانواده هایی که متمول هســتند فرزندان خود را برای تحصیل 
به این کشــورها می فرستند. در حقیقت مهاجرت از متخصصان، 

کارگران حرفه ای و نخبگان به دانش آموزان رسیده است.

رضامراد صحرایی از استخدام بهترین مدارس و استاندارد بودن مدارس خبر داد

جای خالی مدارس فرسوده در آمارهای وزیر 
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رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد:

برای رسیدگی مجدد در راستای اعاده دادرسی نیست. در نتیجه اجرای حکم 
محمد قبادلو هیچ مجوز قانونی ندارد و بی تردید قتل محسوب می گردد.« او 
همچنین در توئیتی دیگر نوشت:»خبرگزاری میزان،  تصویری منتشر کرده 
و مدعی شده است که بریده ای از حکم شعبه 39 دیوان عالی کشور درباره 
محمد قبادلو است. ۱- هرگز این حکم به ما ابلاغ نشده است. قصاص بدون 
اطــلاع به محمد و و خانواده؟ ۲- شــعبه 39 صادرکننده رای فرجامی بوده 

است. چطور می تواند مجدداً در پرونده اظهارنظر ماهیتی کند.« 

واکنش حقوقدان ها به اعدام محمد قبادلو  �
محســن برهانی، وکیل دادگســتری نیز در صفحه 
اینســتاگرامی خود با اشــاره به خلاف شرع تشخیص 
دادن اعاده دادرســی از سوی رئیس دادگستری تهران 
القاصــی مهر در صفحه اینســتاگرامی خود نوشــت: 
»نگارنده صرف نظر از ماهیت و محتوای پرونده خدمت رئیس دادگستری 
تهران و شعبه 39 عرض می کند که چرا تجویز اعاده دادرسی را خلاف بین 
شرع دانستید؟ اینکه یک بار دیگر شعبه 5 کیفری یک به پرونده رسیدگی 
کند کجای شــرع را به هم  می زد؟ آن هم شــرع بیّن را. آیــا تاخیر در اجرای 
قصاص و رسیدگی مجدد حقی را از اولیاء دم تضییع می کرد؟ اساساً قصاص 
حق شخصی است و تلاش در ایجاد مصالحه مورد تاکید است. حال شعبه 
یک دیوان عالی کشور با تجویز اعاده فرصتی برای تجدید رسیدگی و حتی 
ایجاد مصالحه فراهم کرده بود که متاسفانه با  اقدام رئیس دادگستری و شعبه 
39 دیوان این فرصت از بین رفت.« او ادامه داد: »ای کاش حضرات با دقت 
بیشــتری به احکام فقهی توجه کنند و فرصت های پرهیز از سلب حیات را 
مغتنم بشمارند. چراکه تسریع در قصاص یا اعدام قطعاً ممدوح نیست و در 
مانحن فیه متاسفانه چنین شد که  ای کاش نمی شد.« علی مجتهدزاده، دیگر 
وکیل دادگستری نیز در واکنش به این موضوع نوشت: »اگر خبر عدم صدور 
حکم از سوی شعبه هم عرض پس از پذیرش اعاده دادرسی در پرونده قبادلو 
صحت داشــته باشــد،  قانوناً امکان اجرای رای وجود ندارد. بعید می دانم 
عقلای دســتگاه قضا اجازه دهند چنین اقــدام غیرقانونی صورت پذیرد؛ 

آن هم در موضوعی که جان یک انسان در میان است.«

عدالت قضایی یعنی اجرای بدون تبعیض قانون  �
مازیار طاطایی، حقوقدان و وکیل دادگستری در پاسخ 
به این پرسش که گفته می شود فاصله ابلاغ اجرای حکم 
محمد قبادلو به وکیل او و اجرای حکم، حدود ۱۲ ساعت 
بوده اســت، ســوال این اســت که قانون در این باره چه 
می گوید؟ به هم میهن گفت: »ماده 43 »آیین نامه نحوه اجرای احکام حدود، 
سلب حیات، قطع عضو، قصاص نفس و عضو و جرح، دیات، شلاق، تبعید، 
نفی بلد، اقامت اجباری و منع از اقامت در محل یا محل های معین« مصوب 
۱39۸ رئیس قوه قضائیه،  مقرر می کند؛ قاضــی اجرای احکام کیفری 4۸ 
ساعت پیش از اجرای سالب حیات مراتب را به مقامات و اشخاص زیر اطلاع 
می دهــد تا جهت انجام وظیفه محوله در محل اجرای حکم حاضر شــود در 
بند)ح( این ماده وکیل محکوم از جمله این افراد عنوان شده است. بنابراین 
مطابق این آئین نامه باید 4۸ ساعت قبل موضوع به وکیل فرد ابلاغ شود و اینکه 
۱۲ ساعت،  ۲4 ساعت یا حتی 36 ساعت قبل از اجرای حکم موضوع به وکیل 
اعلام شود، نقض این ماده است.« او ادامه داد:»تکلیف قاضی است که این 
ماده را رعایت کند و عدم رعایت آن مسئولیت شخصی قاضی است و نمی توان 
گفت دستگاه قضایی پاســخگوی رفتاری قاضی خواهد بود. قاضی نقضِ 
قانون کرده اســت و این موضوع می تواند برایش مسئولیت حرفه ای به دنبال 

داشــته باشــد.« او با اشــاره به دســتورالعمل اجرایی ماده 477 قانون آئین 
دادرسی کیفری مصوب ســال ۱39۸ رئیس دستگاه قضا عنوان کرد:»این 
دستورالعمل نحوه اعمال این ماده را مشخص کرده است. مسئله این است که 
رئیس دادگســتری اســتان باید ضمن اعلام اشتباه خواســتار تجویز اعاده 
دادرسی از رئیس قوه قضائیه می شد و رئیس دستگاه قضایی نیز می پذیرفت و 
موضوع را برای بررسی به شعبه دیگری از دیوان عالی کشور ارجاع می داد. اما 
به نظر می رسد براساس بیانیه ای که مرکز رسانه قوه قضائیه داده است از نظر 
شکلی تا این مرحله همه موارد رخ داده است اما موضوع دیگر آن است که اگر 
شعبه یک دیوان عالی کشور،  اعاده دادرسی را پذیرفته و تجویز کرده، رسیدگی 
باید مجدداً انجام می شد ، مگر اینکه رئیس قوه قضائیه دستور توقف این رای 
دیوان عالی کشور را داده باشد که از گزارش مرکز قوه قضائیه چنین موضوعی 
استنباط نمی شود و در اظهارات امیر رئیسیان وکیل پرونده نیز این موضوع به 
دست نمی آید که رئیس قوه دســتور توقف اجرای رای تجویز اعاده دادرسی 
شــعبه یک دیوان را صادر کرده باشد. مگر اینکه این اتفاق رخ داده باشد اما 
اطلاع رسانی نشده است.«  این حقوقدان تاکید کرد:»در یک تحلیل شخصی 
معتقدم اختیاری که برای رئیس دادگستری درباره خلاف بیّن شرع بودن یک 
رای واگذار شده است، از نظر سلسله مراتب قضایی، ناظر بر احکام صادره از 
بخشی از دادگستری است که زیر نظر  رئیس دادگستری قرار دارند که شامل 
دادگاه های بدوی، تجدیدنظر و... اســت. از آنجایی که دیوان عالی کشــور 
عالی ترین مرجع قضایی کشور است، به نظر می رسد در اجرای تبصره 3 ماده 
477 تنها رئیس دیوان عالی کشــور می توانست خلاف بیّن شرع بودن رای 
شعبه یک دیوان عالی کشور را اعلام کند. اگرچه این تصریح بر این موضوع در 
آئین نامه اجرای این ماده وجود ندارد و تنها عنوان شده است که چنانچه رئیس 
دادگســتری استان اگر با خلاف شرع بین مواجه شود، می تواند مراتب را به 
رئیس قوه قضائیه اعلام کند. اما از آنجایی که رای اعاده دادرسی پرونده محمد 
قبادلو،  از سوی شعبه یک دیوان عالی کشور صادر شده است و این شعبه از 
نظر قضایی مرجعی بالاتر از دادگستری و رئیس دادگستری می تواند باشد، به 
نظر می رسد این اعلام خلاف بیّن بودن رای مذکور باید از طرف رئیس دیوان 
انجام شــود.« طاطایی بیان کرد:»ممکن است با این سوال مواجه شویم که 
دادگاه کیفری از شعبه یک دیوان عالی کشور استعلام کرده و این شعبه نیز 
اعلام کرده است که فعلًا رسیدگی متوقف شود تا شعبه 39 دیوان عالی کشور 
تصمیم گیری کند. از آنچه منتشر شده است به نظر می رسد چنین مکاتبه ای 
رخ داده اســت. امیر رئیسیان اظهار کرده اســت که رای شعبه 39 یا هر رای 
دیگری که مبتنی بر نقض رای شعبه یک دیوان دائر بر  تجویز اعاده دادرسی 
باشــد به وکلا ابلاغ نشده است. از آنجایی که آرای قضایی به هر کیفیتی که 
صادر می شــوند باید به طرفین و وکلای  آنها ابلاغ شود، عدم ابلاغ می تواند 
نقض قانون باشــد.« او درپاسخ به این ســوال که آیا در صورت ابلاغ به موقع 
ممکن بود که وکیل پرونده فرصت بیشتری برای اقدامات درخصوص پرونده 
داشته باشد، اظهار کرد:»به لحاظ اصولی خیر،  ابلاغ رای اثری در زمان اجرای 
آن ایجاد نمی کرد. اما شــاید اگر وکلا و محمد قبادلو از نقض این رای مطلع 
می شــدند، می توانســتند اقدامات جدی تر و مهم تری را برای جلب رضایت 
اولیا ءدم متقاضی قصاص انجام دهند که با عدم ابلاغ به موقع این فرصت از 
آنها گرفته شده است.« آخرین سوال از طاطایی درباره معنای عدالت قضایی 
است. او در پاسخ به این سوال گفت:»عدالت قضایی به معنای اجرای بدون 
تبعیض قانون اســت. به بیان دیگر قانون باید بدون هیچ تبعیضی نسبت به 
موقعیت اجتماعی،  اقتصادی،  سیاسی و عقیدتی افراد اجرا شود. موضوع این 
است که در این پرونده اگر رای شعبه 39 به طرفین ابلاغ نشده باشد و عملًا 
تنها شکات و دادستان از این رای مطلع  بوده اند به معنای آن است که بخشی 

از عدالت قضایی محقق نشده است.«

رویداد
دو

احمد عربانی


